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FINAL DEL CURS ESCOLAR 2017-2018

Divendres 15 de juny a la pista poliesportiva del
CP Mestre Francesc Catalan va tindre lloc el
Festival Final de curs i el Sopar de Pa i Porta
organitzat per l’AMPA l’escola.

A les sis es va obrir l’exposició dels treballs realitzats
durant aquest curs i a les set va començar el festival
que enguany anava dedicat a musiques de pel·lícules
infantils, presentat de manera magnifica per dos
alumnes de sisè.

Així cada curs va pujar a l’escenari per ballar la
coreografia de la música triada i assajada durant les
darreres setmanes.

Tanmateix es va fer el lliurament de les orles als
alumnes de cinc anys i els de sisè, així com es va fer
un petit recordatoris als dos mestres que es jubilen
aquest curs.

Per tancar l’acte els alumnes de sisè es van
fotografiar amb els mestres que havien tingut durant la
seua escolaritat al Catalan.

Finalment amb un ambient de germanor es va fer el
sopar de pa i porta, es va posar música per ambientar
la festa i finalment l’Ampa va rifar un munt de regals.

text i fotos XIMO BUENO

FESTIVAL FI DE CURS 2017-2018
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Una mirada enrere

No, no estem ací parafrasejant el títol del llibre
de la Noemi Oms i del Jordi Maura (per cert
redactors en el seu temps d'aquest setmanari),
"Benicarló, una mirada enrere", que era una
recopilació dels esdeveniments més importants
succeïts a Benicarló l'any 2009, estem parlant de
l'intent, o això semblem entendre, de voler ficar,
per part dels nostre ajuntament, en ordre el casc
antic de casa nostra per vore si es pot tornar a
reviscolar, tant comercialment com socialment,
altra volta. 

I ens pareix bona la idea que el consistori s'haja
marcat eixa fita a través d'un Pla Integral atés que,
actualment, aquest espai dóna més que pena.
Qualsevol acció encaminada a revitalitzar aquesta
zona, ficant-la en valor, és i serà, sempre, una bona
inversió de futur. De tota manera, una cosa és un Pla
encarregat a una empresa i altra molt distinta plasmar-
lo sobre el terreny. I una cosa és fer les ratlles sobre
plànol i altra molt distinta apropar-se a peu de carrer a
veure que n'opinen els residents. Una cosa són les
paraules agraïdes i altra molt distinta l'agraiment quan
el treball està ben fet. Per tant, si l'alcaldessa, que
sembla ser la major avaladora del projecte, és capaç
de conjuminar totes aquestes premisses la cosa pot
funcionar. 

Així que, inicialment, caldrà atorgar-li un vot de
confiança. Tot i que no ens agradaria descobrir que,
com estem a un any vista de noves eleccions, no ens
trobem, al final de la legislatura, amb allò tan gastat
que no ha hagut temps d'acabar-lo. I ens quedarem
en només un grapat de carrers asfaltats i esperant que
la Generalitat fique diners perquè el projecte tinga
continuïtat i viabilitat. I és que, no ens enganyem, la
rehabilitació costa diners. Ara falta saber d'on sortiran,
atés que si només ha de sortir dels veïns, aleshores,
hem tocat os!
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Durant les dues últimes setmanes les gimnastes
del Club Mabel, Noa Ros, María Añó i Alba Bautista
han sabut plasmar en el tapís tot el treball realitzat
durant aquests mesos, destacant tant en el Torneig
Internacional celebrat a Bulgària, com en el
Campionat d'Espanya de primera categoria,
penjant-se en ambdues competicions un bon
nombre de medalles.

Del 15 al 17 de juny van viatjar a Bulgària, per a
participar en un torneig internacional, on María Añó va
aconseguir l'or en la general, Noa Ros la plata i Alba
Bautista el bronze.

Però la cita més important va arribar el cap de
setmana passat per a les pupil·les de Manola Belda, en
el Campionat d'Espanya, que es va celebrar a
Guadalajara on les xiques del Mabel van tornar a brillar.

María Añó va pujar al més alt del podi i es va
proclamar campiona d'Espanya en primera categoria,
seguida de la seua companya Noa Ros que va ser plata.
Un podi que va estar molt renyit, ja que les dues
gimnastes del Club Mabel, eren les favorites per a
penjar-se el títol de campiones i no van defraudar ni a
les seues entrenadores ni al públic allí present. Alba
Bautista va ser cinquena en la general, entre una

vintena de participants moltes d'elles pertanyents a
centres d'alt rendiment que hi ha a Espanya. El nivell de
les xiques de Manola Belda va quedar reflectit en el
tapís del Palau d'esports de Guadalajara i ho van tornar
a reflectir el diumenge en les finals per aparells. En
cèrcol María va aconseguir l'or i Noa Ros la plata amb
un espectacular exercici. En pilota i maces Noa va
aconseguir penjar-se l'or, posició indiscutible amb dos

exercicis de moltíssim risc. En
pilota María va ser bronze i en
maces plata. I amb la cinta María
va tornar a ser campiona
d'Espanya seguida de la seua
companya Alba Bautista que va
aconseguir, finalment, pujar-se al
podi i penjar-se una
merescudíssima medalla.

En aquest campionat
d'Espanya va quedar demostrat
una vegada més que els títols
que aconsegueix Manola Belda
no són fruit de la casualitat sinó
del treball i de l'esforç diari que es
duu a terme en cada entrenament
i en cada sessió de treball.
Moltíssimes felicitats a totes elles,
a aqueix gran equip de treball i a
totes les persones implicades que
fan possible que l'esforç done els
seus fruits. 

Enhorabona Mabel, de les
bones les millors.

GIMNÀSTICA RÍTMICA:
FINAL D'OR A UNA GRAN TEMPORADA PER AL CLUB MABEL

text i foto CLUB MABEL
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Aquest dissabte a partir
de les 19.00 hores a
l'Auditori Pedro Mercader
tindrà lloc la Gala de
l'Esport, un dels actes més
especials del calendari
esportiu benicarlando. En la
gala es donaran a conèixer
els premis al millor
esportista, millor trajectòria
esportiva i entitat esportiva
més destacada.

La Regidoria d'Esports ja ho
té tot a punt per a la Gala de
l'Esport, un dels actes tradicionals en l'agenda esportiva
local que serveix per reconèixer i posar en valor el
treball que les entitats esportives locals desenvolupen al
llarg de l'any. Els guardons reconeixen els èxits
esportius durant l'any passat i s'atorguen en funció del
reglament de valoració de candidatures del Consell
Municipal d'Esports.

Els nominats per a millor esportista són:
Equip cadet femení (Club Atletisme Baix Maestrat)
Daniel Salvador Escuder (Club Baloncesto Benicarló)
Isabel Balaguer Arrufat (Club Ciclista Deportes

Balaguer)
Equip cadet femení (Club Handbol Benicarló)
Equip de cheerleaders (Club Madison)
María García Martínez (Club Natació Benicarló)
Ivan Lluch Menacho (Club de Pesca Deportiva «El

mero»)
Laura Alegret Prado (Club Petanca Bolas y Bochas)
Equip absolut de tenis masculí (Club Tenis Benicarló)
Leonardo Salom Gilabert (Club Tennis Taula

Benicarló)
Adrián Añó Ibáñez (Club Triatló Basiliscus)
Sergio Sanahuja (Cocemfe Maestrat)
Adam Fikri (Kick Boxing Club Benicarló)
Andrea Grañana Sorlí (Unió Ciclista Benicarló)

Les candidatures a millor trajectòria esportiva són:
Club Ajedrez Benicarló: José Luis Gaya Vicente
De manera conjunta, el Club Atletisme Baix Maestrat

i el Club Triatló Basiliscus: José Gregorio Bretó Paris
Benicarló Base Fútbol: Víctor Esbrí Lluch
Club Baloncesto Benicarló: Eva Menacho Rosado
Club de Cazadores San Huberto: José María Calvet

Piñana
Club Handbol Benicarló: Víctor Robles Expósito
Club Mabel: Noa Ros Esteller
Cas Marenostrum: Helena Prats Fabregat
Club de Pesca Deportiva «El mero»: Juan José

Calvente Gingell
Club de Tennis Taula Benicarló: Ihor Shuets

Finalment, les entitats nominades són el Club
Atletisme Baix Maestrat, el Club Baloncesto Benicarló,
el Club Handbol Benicarló, el Club de Tenis Benicarló, el
Club Triatló Basiliscus i el Club Pesca Submarina i
Apnea Baix Maestrat.

La gala també valdrà per reconéixer els tres primers
classificats tant en categoria masculina com femenina
del IV Circuit de Curses Populars de Benicarló (Raúl
Santamaría Blasco, David Celma Forés, José Miguel
Cornelles Forés, Bea Sorlí Arín, Laia Cid Reverter i Geni
Batiste Beltrán), a l'esportista més destacada dins de les
activitats esportives municipals (Maria Lola Salanguera
Aubach) i, com no, també a altres esportistes
benicarlandos que, tot i que no competeixen en clubs
locals, han obtingut últimament èxits en competicions
esportives de nivell nacional o internacional.

BENICARLÓ JA HO TÉ TOT A PUNT PER A LA 
GALA DE L'ESPORT 2018

text AB foto LA VEU

Carxofa: a la gent del Cicle d'Artista Faller i Construcció d'Escenografies, del CIPFP
benicarlando, per la mostra que van deixar del seu bon quefer amb la plantà de la seua
"Foguera" al Morrongo per Sant Joan. Els resultats del seu treball van saltar a la vista.
Enhorabona!

Panissola: i nosaltres que ens pensàvem que això de tornar a foradar carrers, amb el nou
govern, s'havia acabat? Doncs no! És la feina del matalasser, fer i desfer, amb el caloret de
l'estiu i les finestres ben obertes, per escoltar el soroll de les màquines i que les cases
s'omplin de pols. Hi haurà algun tècnic o polític que pense una mica perquè quan facen un
carrer, al subsòl, fiquen des del començament totes les conduccions necessàries? Quina
colla d'ineptes! Una bona cofa de panissoles és mereixen els que permeten tots aquests
degavells!

CARXOFA i PANISSOLA
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EL TEMA ESPORTS

Fa no molts anys, el casc antic de Benicarló
desbordava vida. Nombrosos comerços
s'assentaven en els baixos dels habitatges i
satisfeien les necessitats de la població, que
omplia les cases durant l'hivern. Perquè açò sí, a
l'estiu la vida es traslladava a les sènies. A poc a
poc, es va anar abandonant el casc antic, en
benefici de les noves edificacions que es van ser
alçades a l'extraradi. Tampoc va ser favorable
l'aparició dels grans supermercats, que van acabar
amb la vida del comerç tradicional.

D'uns anys ençà, la degradació ha afectat a la part
més antiga de la nostra població, amb habitatges que
s'ha anat degradant i un comerç quasi inexistent. Ara,
el consistori s'ha marcat com a meta la protecció,
conservació i rehabilitació del centre històric de
Benicarló, mitjançant la redacció d'un pla que permeta
la seua recuperació integral. L'equip de govern ha
adjudicat a Unomil Arquitectes la redacció del Pla, per
un import de 33.880 euros (IVA inclòs). El projecte és
de vital importància per a començar amb la
rehabilitació d'aquesta zona emblemàtica de la ciutat,
emmarcada pels anomenats carrers de la Volta, que
són els que delimitaven el nucli urbà primitiu: carrer del

Carme, carrer d'Olivella, carrer de Joan Carles I, plaça
del Mercat Vell i carrer de Ferreres Bretó. Els treballs
suposaran la protecció arquitectònica del nucli antic de
la ciutat i regularà urbanísticament i econòmicament la
zona. 

RECUPERAR EL QUE ERA TRADICIONAL 

Entre els aspectes importants que es contemplen, el
pla tractarà de recuperar el patrimoni edificat
tradicional, evitant elements aliens a l'edificació
tradicional, i proposarà mesures de recuperació del
teixit socioeconòmic de la zona, de manera que el
centre històric recupere la tradicional forma de vida
residencial, tractant d'evitar la degradació dels dits
immobles. «Volem rehabilitar el nucli perquè la gent
puga viure», ha afirmat l'alcaldessa, Xaro Miralles. A
més, el pla inclourà també una proposta d'integració
del centre històric amb la via natural de comunicació
amb el mar, a través de la rehabilitació de façanes del
carrer del Crist de la Mar.

L'alcaldessa de Benicarló, ha destacat també que
«aquest Pla ens permetrà recuperar i planificar el nucli
històric de Benicarló i posar en valor alguns dels
principals elements turístics i patrimonials de la nostra
ciutat». Miralles, que ha reconegut que «aquest era un

TORNAR LA VIDA AL CASC ANTIC

textREDACCIÓ

Possiblement algú de vostès, estimats i pacients
lectors d’aquesta pàgina, es preguntaran per què fa
tantes setmanes que no els parlo de la meua família ni
de les coses que estan passant a casa. Hi ha un motiu.
A casa només estem lo papa i jo i, de vegades, la
Margot que ens ve a visitar i es queda alguns dies amb
nosaltres, cosa que fa que lo meu progenitor estiga
especialment feliç i generós. Ara potser que algú es
pregunte on són la mama i el seu amic patriota. Per si
es dona la casualitat de que una part dels lectors ho vol
saber, ara els ho conto. Resulta que la mama, per a
celebrar el primer aniversari de la seua relació, li va
regalar al seu amic, a costelles de la meua herència, un
viatge a Kiev per a veure la final de la Champions
League. Per a que vostès es puguen fer una idea de la
il·lusió que li va fer a l’intrús aital regal, només els diré
que es va emportar a la mama a l’habitació de
matrimoni després de sopar, i a les set del matí lo papa
i jo encara sentíem els cruixits del jaç, els gens
dissimulats gemecs de la mama i les dedicatòries del
seu amic, després de cada clímax, a tots els dictadors
que ha conegut l’orb. La nostra gran sort va ser que,
després del regal que li van fer al Real Madrid a la final
de l’abans anomenada copa d’Europa en forma

d’orelluda, i en ple èxtasi per la celebració d’aquest
immerescut títol, no van tornar. Estaven tan eufòrics
que van pensar que ja que estaven tan prop de Rússia
, es quedarien allà a veure com “la rojigualda” guanyava
el campionat mundial. “Si el Real Madriz ha sido capaz
de ganar trece copes de europa, tres de elles
consecutivas, España no va a ser menos, así es que
nos quedamos a celebrar la segunda copa del mundo y
a echároslo por cara, par de zopencos catalanistas  y
podemitas”.

Així es que ací estem lo papa i jo, gaudint d’una pau
i una tranquil·litat que la presència dels legítims
propietaris de la casa ens impedeix. Veient partits de
futbol a tota hora, menjant el que volem, gaudint de les
derrotes dels equips favorits, i celebrant les victòries
dels països més modestos.  Així que tot el nostre suport
per al Senegal.

Pel que fa al nostre estimat Club Deportivo Benicarló,
sembla  que cada vegada estem més prop d’una
solució. Segons que he pogut captar, infiltrant-me molt
discretament als ambients futbolístics locals, el principal
problema que hi ha és el nomenament d’un president,
d’un cap visible que encapçali una junta gestora, que
estaria composada per un grup de persones conegudes
en l’àmbit futbolístic local, amb el suport del Benicarló
Base Futbol. 

Es va mantenir una reunió la setmana passada
organitzada pel regidor d’esports i on sembla que es va
arribar a un principi d’acord per tal que el club degà del
poble continués la seua singladura fins al seu imminent
centenari –això de fins s arribar al centenari m’ho he
inventat jo, però a que sona bé?-.

Si la meua orella no ho va entendre malament –que
també podria ser- el Benicarló Base Futbol es faria
càrrec de l’equip amateur, que és filial del Club
Deportivo Benicarló, mentre que la directiva entrant
només s’hauria de preocupar de formar una plantilla
que puga afrontar la difícil lliga que es presenta al
nostre grup de la Regional Preferent. No està de més
recordar que no només cap dels dos equips del nostre
grup que van obtenir el dret de jugar la promoció per a
pujar a la tercera divisió van fracassar en el seu intent,
sinó que dos dels equips de l’anomenada província de
Castelló que militaven a la Tercera Divisió, han baixat
de categoria i ens els trobarem al nostre grup de
preferent la propera temporada. És a dir, que es preveu
una lliga molt emocionant i amb equips de gran entitat.

Espero oferir-los més informació la propera setmana.

Abans d’acabar vull felicitar a Gimeno per l’ascens
del seu equip, el Club Deportivo Castellón, a la Segona
B després d’una promoció infernal. A qui no felicito és a
una colla d’energúmens, seguidors orelluts, que  tenen
com a emblema  principal la bandera monàrquica.

PETITS AVANÇOS

text VICENT T. PERIS
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ESPORTS EL TEMA

dels objectius de la legislatura», ha remarcat que «el Pla
suposarà millorar les condicions actuals de la zona,
recuperar la imatge d'una ciutat mediterrània, amb els
seus residents, activitat econòmica, cromatismes,
tipologia de cases i fins i tot amb la possibilitat de
generar algun nou espai lliure».

OBRES Al CAMÍ DE SANT GREGORI

I una altra obra important ha començat també
aquesta setmana, perquè no hi ha pluja forta que no
provoque el col·lapse de diverses vies de comunicació
de Benicarló. Una de les més preocupants, el pas
inferior que condueix a l'ermita de Sant Gregori.
Famosos, de fet, són les fotos de vehicles atrapats en el
embassamant d'aigua que allí es produeix. Aquesta
setmana, per fi, han començat les obres d'instal·lació
d'un sistema de drenatge d'aigües pluvials en el pas
inferior del ferrocarril del camí de Sant Gregori, amb
l'objectiu de millorar la insuficient capacitat actual de
drenatge, que en èpoques de pluja fa que els períodes
d'inundació arriben fins als quatre dies. L'Ajuntament de
Benicarló invertirà 71.571,5 euros en aquesta obra, que
consisteix en la instal·lació de dues bombes de
buidatge. Les obres tindran una duració aproximada
d'un mes i mig.

L'alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, s'ha mostrat
satisfeta per l'inici de les actuacions i ha remarcat que
«aquest pas inferior se sol inundar quatre vegades l'any
i acumula fins i tot 1,5 metres d'aigua quan es
produeixen importants episodis de pluges, la qual cosa
dificulta el pas dels vehicles i dels veïns per la zona». En
concret, les actuacions estan dividides en tres parts
(l'obra civil, la col·locació dels elements hidràulics i la
instal·lació elèctrica) i consistiran a instal·lar una arqueta
i dues bombes de buidatge, que facilitaran el drenatge
d'aigua en episodis de pluja. «Amb aquestes
actuacions, en lloc de drenar l'aigua estancada amb
motobombes com es feia fins ara, les noves bombes de
buidatge s'encarregaran de traslladar l'aigua al
col·lector», ha assenyalat l'alcaldessa. Les actuacions,
que estaran finalitzades en un període d'un mes i mig,
les portarà a terme Construccions Elèctriques Benicarló.

ve de la pàgina anterior

El darrer cap de setmana,
23-24 de Juny, a la piscina
olímpica de Castelló, va
tindre lloc el darrer control
de la temporada. Aquest
control era l’últim test en
piscina llarga abans dels
campionats d’estiu i,
també, una oportunitat per
a fer noves marques
mínimes per als esmentats
campionats.

El CNB va presentar un
equip de 21 nedadors, dirigits
per Lucia Vicente: Júlia
Barrachina, Marina Segura,
Maria García, Ester Segura,
Blanca Pérez, Clara
Salvador, Noemí Verge, Alicia Harris, David García,
Sergi Saura, Óscar García, Héctor Castillo, Dylan
Villanueva, Houssein Fertil, Raul Carbó, Sara Troncho,
Laura Verge, Henar Àvila, Diego Pérez, Alejandro
Rodríguez i Maria Verge.

Dins de l’equip benicarlando va haver algunes
marques molt interessants, millores de marques
personals en piscina llarga i noves mínimes
autonòmiques.

Els resultats més destacats foren les victòries de
Júlia Barrachina en totes les proves que va nadar (100
i 200 lliures i 100 i 200 esquena) i la de Sergi Saura, als
50 papallona.

Hi ha que esmentar també, la bona progressió de
Laura Verge i de Sara Troncho que feren uns bons 800
lliures, aconseguint validar 2 mínimes autonòmiques en
la mateixa prova (la pròpia dels 800 però, també, la dels
400, al pas per la distància).

CONTROL PROVINCIAL 6 A CASTELLÓ

text i foto CNB
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LOCAL OPINIÓ

 Els alumnes de tercer i sisè del CEIP Marqués de
Benicarló han gaudit d’un dia ple d’activitats
esportives a la platja. Petanca, piràmide,
paracaigudes, bandereta,  frisbees i diversos
circuits han fet les delícies d’alumnes i mestres.
Una jornada de convivència fantàstica on els
alumnes més grans han ensenyat i acompanyat en
tots els jocs als alumnes de tercer i clar, els menuts
encantats!

ACTIVITATS A LA PLATJA

text  CEIP MB

El proper 8 de juliol, l’Auditori Pedro Mercader
serà l’escenari de «Roba a l’antiga», una mostra
sobre indumentària tradicional valenciana a càrrec
de la modista Pilar Higón. A més de la desfilada, la
mostra inclou literatura, música en directe i cants a
l’aire, tot fent referència a erudits valencians.

La indumentària tradicional valenciana aclapararà el
protagonisme a Benicarló el proper 8 de juliol. A partir de
les 19.00 hores, l’Auditori Pedro Mercader acollirà la
mostra «Roba a l’antiga», una col·lecció de roba
tradicional valenciana que serà possible gràcies al
treball dels experts en indumentària Antoni Guzmán i
Pilar Higón.

A banda de l’exhibició de la vintena de models de
roba dels avantpassats valencians, durant la desfilada
es posarà en escena els treballs de Vicent Ferrandis,
investigador pioner en la matèria. A més, en l’acte es
combinarà literatura, música en directe i cants a l’aire,
amb referències a testimonis d’erudits valencians com el
botànic Cavanilles o Pedro Sucías.

La mostra arriba a Benicarló després d’haver passat
per altres municipis com Burjassot, Llíria, La Pobla de
Vallbona, Bonrepós i Mirambell, València o Alginet.

BENICARLÓ ACOLLIRÀ UNA 
MOSTRA D’INDUMENTÀRIA TRADICIONAL VALENCIANA

text AB 

"Welcome to Show Boat, és la comèdia musical
creada per Guzmán Arts Escèniques que va tindre
una gran acollida el passat Diumenge 24 de Juny.
Per primera vegada, la nova escola de dansa, cant i
teatre, va oferir un espectacle a ritme del jazz dels
anys 50. La història està situada a un creuer pel
Mediterrani i a través de diferents personatges
descobrim la gran preocupació del Capità.

L'escenografia, dissenyada i creada per Guzmán Arts
Escèniques, representava la coberta i el restaurant del
creuer sobre una plataforma rotatòria de diferents
altures enllaçades per una escalinata.

L'escenari va ser el laboratori de pràctica dels
estudiants de l'escola que van traure el seu treball fora
de la intimitat de l'aula i ens van brindar l'oportunitat de
veure'ls brillar i evolucionar a bord del Show Boat.

El musical està basat en "Show Boat" (Broadway,
1932), un dels primers de la història del musical
americà, predecessor de "My Fair Lady" i "West Side
History". L'escola ha volgut reproduir els inicis de

Broadway, impartir la cultura del musical entre els seus
alumnes i oferir un entreteniment dins de les diferents
propostes culturals de la comarca."

"WELCOME TO SHOW BOAT”

text REDACCIÓ foto JESÚS MAESTRO
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Distingit senyor, 

Des del neguit de no saber si aquesta carta li
arribarà, però amb el desig que en tinga notícies
(sempre hi ha algú que se n’encarrega de dur les
males noves). 

Aquest cap de setmana és el de la festa gran de
l’associació que vosté presideix, la Casa de
Andalucía en Benicarló. Amb unes carrosses que ja
voldrien molts dels que van a Almonte i, sobretot,
amb molta il·lusió, sortiran des de davant de
l’església de sant Bartomeu per fer nit a la gran
ermita que li han alçat a la mare de Déu del Rocío
en un dels paratges més bells i amb més bones
vistes del terme. Beuran i menjaran, cantaran,
tocaran el tabalet, ballaran, tornaran a beure i a
menjar i resaran i tornaran a cantar amb fervor a la
Blanca Paloma i li diran visques des del fons de les
seues ànimes. 

Com a benicarlando no andalús (però amb
ancestres andalusos) els envejo per moltes coses.
Una, i molt important, perquè no han oblidat els
seus orígens. Seré tòpic i recordaré Raimon: «qui
perd els orígens, perd identitat». Vosté mateix fa
més de quaranta anys que viu ací i igual se’l veu
pujant amb el mocadoret verd a sant Gregori i
cruspint-se un bon plat de paella que acompanyant
el Rociero major a qualsevol cercavila. I envejo de
vostés que hagen sabut transmetre als seus fills
l’amor per la terra dels seus pares. M’agrada vore
gent que parla valencià, que és i se sent d’ací i que
es posa el vestit de faralaes o el traje corto. És,
sens dubte, una manera de manifestar que se
senten orgullosos de vindre d’on venen. 

Conec també andalusos que no se’n volen saber
res de la seua entitat. Una vegada li vaig preguntar
a un bon amic que per què no era soci de la Casa
d’Andalusia. Em va dir que la casa d’Andalusia ell ja
tenia a casa seua, que no tenia cap necessitat de
manifestar públicament d’on era, que ell, a més,
després de tants anys ja no li deia res tot això. M’ho
contava amb aquell valencià tan bonic que parlen
els nouvinguts andalusos de primera generació.
Aquell valencià que diu: «xiqué, com etem?»
Recordo que vam tindre una mica de conversa al
respecte. No li feia gens de gràcia que al capdavant
hi haguera allò que ell va dir que eren «señoritos»
que no van vindre ací -com vosté mateix, senyor
Donoso- a buscar una vida millor per a la família
sinó que estaven ací perquè els havia tocat, com
hagueren pogut estar a qualsevol altre lloc. No sé,
era el seu punt de vista i tot és respectable. 

Ja li dic que els tinc enveja. Dubto que hi haja
moltes associacions benicarlandes com la seua que
tinguen tanta capacitat de mobilització. Cursos de
flamenc i sevillanes, cor rociero, quadro de ball, fira
d’Abril... Un no parar tot plegat. I sobretot, sobretot,
em fa enveja la seua ermita. A Benicarló, en segles,
no hem sigut capaços d’acabar l’ermiteta del sants
màrtirs i vostés, en unes dècades, han construït a
base d’esforç, tenacitat, treball i molta, molta il·lusió,
un dels edificis més bells del nostre terme. 

Desitjar-li que se’n xalen bona cosa. Que salten
la «reja» a l’hora convinguda, que criden visques
ben forts a la Blanca Paloma, que no s’infecte cap
animalet amb l’aigua de la basseta del Bovalar, que
canten, que ballen i que no prenga mal ningú.
Sobretot això. 

PS. Un dia ja m’explicarà com es tria això dels
rocieros majors. 

CARTA A... SANTIAGO DONOSO

text  EL LECTOR

Els 22 empresaris i emprenedors que formaran
part del programa Actiben es van reunir a
l'Ajuntament per tal de presentar els seus projectes
i marcar el full de ruta a seguir. Els projectes estan
relacionats amb l'artesania, la restauració, el
disseny gràfic o les telecomunicacions.

L'alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, i el regidor
de Promoció Econòmica, Román Sánchez, van rebre
aquesta semana els empresaris i emprenedors que
formaran part del programa Actiben, una iniciativa de
l'Ajuntament que té com a objectiu estimular l'activitat
empresarial, donar suport, formació i assessorament a
persones amb idees emprenedores, però també a
autònoms o empreses ja consolidades.

Els empresaris i emprenedors, acompanyats del
director del programa, Agustín Castejón, van presentat

els seus projectes, que
abasten sectors molt
diversos: des del el
programari a mida fins a
l'artesania, la restauració
o el disseny gràfic. D'entre
els 22 projectes, n'hi ha
que responen a projectes
a desenvolupar, mentre
que d'altres són empreses
ja creades que busquen
assessorament per tal de
millorar la rendibilitat i la
productivitat. 

L'alcaldessa va expressar la seua satisfacció per
l'inici del programa i va felicitar els empresaris i
emprenedors per acollir-se a aquesta iniciativa que, ha
dit, «contribuirà a fomentar la creació de llocs de treball
a la ciutat i a impulsar l'activitat empresarial». Xaro
Miralles els va encoratjar a continuar treballant des de
Benicarló i va destacar la importància de «saber evitar
que el talent local haja de sortir fora de Benicarló per a
triomfar».

Actualment, ja s'estan elaborant itineraris
personalitzats per a cadascun dels projectes i
posteriorment començarà la fase de formació, adaptada
a les necessitats de cada empresari o emprenedor.
Paral·lelament, també s'oferirà suport financer i
comercial personalitzat. D'aquesta manera, es pretén
que Actiben esdevinga una ajuda determinant per a la
posada en marxa dels projectes d'emprenedoria, en
funció de cada perfil empresarial.

El programa d'estímul de l'activitat empresarial 
i l'emprenedoria, Actiben, arranca amb 22 projectes

text AB



OPINIÓ

la veu de Benicarló                                                                                                                          pàgina 13pàgina 8    la veu de Benicarló 

LOCAL

30 de Juny, de 18.00 a 20.30 H, LLOC: MUCBE 

Sona Baixet viatja a Benicarló en una festa amb
música i cultura per a grans i menuts (adjuntem la
programació)

El proper 30 de juny tindrà lloc a Benicarló el festival
Sona Baixet, una festa amb actuacions musicals,
màgia, tallers artístics i jocs creatius per a tota la
família. La programació s'allargarà de les 18.00 a les
20.30 hores en diferents espais del Mucbe.

Sona Baixet Fest(a) presenta una programació
cultural molt diversa i de qualitat, que arrancarà a les
18.00 hores amb l'actuació de Mau Boada (Esperit!),
un home-orquestra que ens farà viatjar per tot el món
amb les desenes d'instruments que té a l'abast.

La música continuarà a les 19:00h amb l'actuació de
Rodamons Teatre, la companyia de música i teatre
valenciana que des del 1996 es dedica a recopilar
contes i músiques populars i tradicionals. I ho faran
acompanyats per instruments antics i tradicionals,
d'altres més actuals i fins i tot, reciclats. A Benicarló
portaran el seu espectacle Petiteses. I la màgia
arribarà a les 20.00 hores de la mà de Rubén Aparisi.

Durant tota la vesprada hi haurà tallers d'art amb
Pepa Castillo i jocs sonors amb Ángel Di Stéfano, El
laberint dels sons, una proposta lúdica, artística i
pedagògica dedicada a l'experimentació sonora a
través de la construcció d'instruments no
convencionals.

Per als amants del cinema, hi haurà projeccions
dels millors clàssics i curtmetratges d'animació en
format Super8 de la mà del projeccionista Santiago
Estruch (a les 18.45h i a les 19.45h).

El mestre de cerimònies de la festa serà El
Triangulista, personatge interpretat per l'artista i
productor Francesc Burgos, que donarà detalls del
desenvolupament de la jornada amb un toc d'humor
satíric.

El festival és d'accés lliure i gratuït i tindrà lloc en
diferents espais del Mucbe: la plaça, el claustre, sales
d'exposicions i la capella. 

text i foto REDACCIÓ

FEST(A) SONA BAIXET BENICARLÓ 

L’Ajuntament de Benicarló col·labora amb la
campanya «Llegir en valencià, la nostra cuina»,
de la Fundació Bromera, amb l’edició d’un llibre
en el qual la trama transcorre a Benicarló i la
seua carxofa té un paper principal. La història, a
més, ha estat creada per l’escriptora amb arrels
benicarlandes Aina Garcia Carbó.

L’objectiu d’aquesta campanya és fomentar la
lectura i que la gent llija en valencià. En la iniciativa
participen més de cinquanta entitats públiques i
privades, les quals treballen per un objectiu comú:
fomentar la lectura i promocionar la nostra llengua,
així com donar a conéixer els costums, les
tradicions i la cultura del poble valencià.

Aquesta iniciativa, que ja va per la tretzena
edició, enguany consistirà en una col·lecció d’onze
sucoses històries elaborades a partir d’un aliment
representatiu de la nostra cuina, una secció
explicativa amb curiositats relacionades amb la
història, un glossari de paraules i recomanacions de
llibres d’autors valencians. La història dedicada a la
carxofa i situada a Benicarló, «Les detectives i el
banquet de carxofa», es podrà obtenir amb la
compra del diari Levante-EMV el dia 30 de juny, i
amb el diari Información el 13 de juliol.

Amb aquesta campanya, que pretén arribar a tot
els pobles de la Comunitat Valenciana, l’Ajuntament
de Benicarló vol, a banda de fomentar la lectura,
donar a conéixer la Festa de la Carxofa més enllà
de les comarques properes. A més, a partir del mes

de setembre, es distribuiran exemplars del llibre als
centres educatius de la població, així com entre el
públic en general. També està prevista una
presentació, a càrrec de l’autora, en el marc de la
pròxima Festa de la Carxofa.

BENICARLÓ I LA CARXOFA PROTAGONITZEN LA NOVEL·LA BREU
‘LES DETECTIVES I EL BANQUET DE CARXOFA’

text  AB
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DIVORCI

Sola i desequilibrada,
la vida emmalalteix.
Te la foten a la cantonada,
i no es mereix.

Canvia tot, de cop i volta.
L'enteniment és quimera,
la solitut vaga solta,
s'ha escapat la primavera.

Belluguem a tort i a dret.
Ballem la dansa del vent.
Som fulles de cos estret.
Passat, futur, present.

Som una soca nua,
sense corfa que ens ampare.
Som a la terra, i a la cua,
sense pare, sense mare.

Enrere queda el trajecte.
Camins de sorra i pols.
Tot ha quedat intacte,
sols han canviat els colors.

Qui ho havia de dir,
penúries i joies compartides,
S'ha acabat el recollir,
pau, falsedat, mentides.

Ens ha minvat la força.
El sol ens ha enlluernat,
tallant els llavis, l'escorça.
Mancats de veu, tot és amainat.

Viure la vida es el que toca,
el dubte és indecisió.
Ni la pluja que ara pertoca,
ens farà canviar el guió.

text PATRICI GIL Racó poètic

Divendres a la tarda, vam celebrar la
primera #AssambleaObertaBenicarló al
voltant de la #igualtat entre homes i dones,
amb el títol 'La Igualtat No Dóna Igual'.
Introduïdes per Isabel Cardona, van
intervindre Xaro Miralles, alcaldessa de #
Benicarló, i Susana Ros Martínez, Secretària
Executiva contra la Violència de Gènere del
PSOE.

Les dos van parlar d'igualtat a diferents
nivells, Tant municipal, com autonòmic i
nacional. I també van aprofitar per a manifestar su
rebuig a la interlocutòria de llibertat provisional de la
manada. És violació, no és abús. L'abús és l'acte
judicial de Llibertat amb 6.000 euros. Indignació.

Aquesta ha estat una de les primeres
assemblees obertes que el Pspv-Psoe ha celebrat
en la ciutat. Continuarem en altres temes. Esteu
atents a les noves Convocatòries! 

"LA IGUALTAT HA VINGUT PER A QUEDAR-SE" 

text  PSPV BENICARLÓ

El passat dilluns 18 de juny, els caragols, les
tortugues i les abelles d’infantil 5 anys del CEIP
Marqués de Benicarló, es van graduar en una
solemne i emotiva celebració, on van rebre de mans
de les seues tutores uns diplomes per la seua
trajectòria al llarg de l’etapa d’Educació Infantil.

L’acte també va tindre la seua part divertida quan va
començar l’espectacle «Els Oscars del Marqués», on el
públic va gaudir d’un seguit d’actuacions  musicals que
feien referència a pel·lícules famoses i  amb bandes
sonores conegudes per tots.

La vetllada va ser tot un èxit i tots plegats vam gaudir
d’una festa molt especial que romandrà als nostres cors.

GRADUACIÓ INFANTIL 5 ANYS CEIP MARQUÉS DE BENICARLÓ

text   CEIP MB
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EL BENICARLÓ UNDERGROUND

Càrrec de consciència 
Per acomodar-nos al corrent

literari actual en què no saps si t’han
de cobrar el llibre a preu de novel·la
o de periòdic, les anomenades
novel·les de no-ficció, aquesta
setmana començarem amb una
situació en què nosaltres mateixos
ens hem trobat molt sovint des que vam començar
en el gènere de la narrativa breu. Ens referim a les
errades ortogràfiques o també (això és per a
dissimular) a l'encavallament dels dits quan estem
copejant el teclat intentant omplir aquest pamflet.
Però clar, una cosa som nosaltres i l'altra el nostre
Il·lustríssim amb tots els seus departaments,
responsables en principi de revisar on posen el dit
abans de traure a la llum qualsevol comunicat.
Quan te'n trobes una no pots evitar una rialleta de
conill, però quan en la mateixa setmana te n'envien
unes quantes, aleshores... tenim una plaga de
conills! Com arriba l'estiu, resulta una obvietat que
hi ha més activitat física i des de la delegació
d’esports sembla que tenen la maneta fluixa per
anar enviant likes a dreta i esquerra. I el primer que
ens hem trobat és el d'aquestes boniques imatges
que deixen constància de com una associació s'ha
fet  "càrreg" des de fa uns quants anys de la neteja
del fons marí de la platja. I clar, el "càrrec" l’hem
patit nosaltres al  no trobar la paraula en cap dels
nostres diccionaris. La pressa i la immediatesa que
provoquen les xarxes en el treball ja les tenen
aquestes coses.

Ortografia bàsica per a funcionaris
Però la cosa no s'acaba amb aquesta xicoteta

patinadeta, tant han volgut lloar l'esport, compte que
ens pareix més que bé!, que tampoc no se n'han
adonat que en valencià els accents, en els "perquè",

sempre són oberts, i no com al text
que podem veure, amb un  "perqué"
ben tancat. Home, qui és el o la
comunity manager de l’Ajuntament?
La casa gran no pot escriure com
els joves que es deixen a la
missatgeria instantània la meitat de
les lletres. I una altra cosa és la
norma bàsica que tot escolar de
Primària coneix (sembla que és

cosa que se sap però amb data de caducitat: se sol
oblidar més enllà dels 12 anys), això és, no es posa
coma entre el subjecte i el verb. Doncs també la
tenim, i en menys de 50 caràcters! A vore, no volem
dir que la gramàtica defectuosa siga
necessàriament sinònim d'escàs domini de la
llengua, tot i que veure qualsevol whatsapp on
l'escriptura sembla una indigestió de paraules capaç
de desmuntar-nos aquesta reflexió, però hem de ser
conscients que les institucions oficials no haurien
d’incórrer en aquests errors. Una altra cosa és un
pamflet com el nostre... 

I per a públic en general
Per tant, quan llegiu els nostres textos tampoc no

cal que feu molt de calendari si, com ara  veureu,
vos topeteu amb una piulada de l’alcaldessa en què
s'estava "gravando" un vídeo turístic, amb "v". I què
passa, que gravar no està bé en valencià? Doncs sí,
però en castellà és amb "b", de "grabando" . Clar, és
que les pesquem al vol! Ulls i orelles per tot arreu

text LA COLLA DE TAFANERS

tenim. És el nostre quefer! De tota manera, en favor
de la senyora Miralles val a dir que el seu cas és
una anècdota si el comparem amb altres asos que
han destacat en aquesta plaga de les errades
ortogràfiques. Tenim, per exemple, l'exalcalde
Marcelino, les piulades del qual traíem exhibien una
autèntica ortografia diarreica! O siga, que no cal
patir.  

Fontetes al Morrongo
Va, canviem de tema, que amb tanta errada,

se'ns ha ennuvolat els cervell i ja ni cap avant ni cap
arrere. L'altre dia, passejant per allà baix a la platja
del Morrongo, ens vam quedar una mica sorpresos
al vore la quantitat de rentapeus que han plantat allí
enmig. ¿Que no deu ser la platja que més rentadors
de peus té per metre quadrat de tota la costa
mediterrània? Encara que per anar bé del tot,
estarien millor més a prop de la sortida, per allò de
no tornar a embrutar-te els peus després de rentar-
te'ls a l'haver de caminar un tros altra vegada per
damunt de la sorra, no? O haver-los separat més
uns dels altres: imagineu els embussos que es
formaran amb tots els banyistes apilotonats a tres
quarts de dos per abandonar la platja! Ara que a la
millor tot són prejudicis nostres, que som més de la
mar Xica.

Falles, bombos i ara... fogueres d’Alacant?
I, per cert, ja que estem per la platja del

Morrongo, ¡que bonica la cosa aquella que hi van
plantar els alumnes del mòdul faller d'FP la vespra
de sant Joan! Era com una falla però era com una
falla, veritat? De curiosos, en va atraure un bon
cabàs, sí. Allí ens vam trobar l’incommensurable
Maestro, el company i tanmateix amic de la casa,
que sembla haver estat implicat en la construcció de
l’artefacte. I quan va arribar la nit, li van prendre foc
per a celebrar l'arribada del solstici d'estiu al més
pur estil pagà. El que sembla que no estava tan
previst era la fumaguera negra que el suro blanc
amb què es fan aquests monuments va deixar anar
quan li van prendre foc. Sort (segons per a qui!) que
el núvol tòxic se'n va anar cap a la mar. De tota
manera, molta gent es preguntava on estava la
foguera, la de veritat, la que sempre s'havia fet de
branques i que enguany no s’ha vist- Una llàstima i
un altre exemple de com renunciem a les nostres
coses autèntiques per les imitacions. Pel que es veu
el mòdul d'FP havia demanat permís per plantar allò
i els de la casa gran com que es casa la filla del rei,
plantarem cols... devien pensar que podien
estalviar-se la foguera. Una altres espavilats! I clar,
la gent va començar a queixar-se que això no era el
que sempre s'havia fet. No escarmentem mai, quina
mania de mesclar les coses? Ara també tindrem
fogueres? I l'any que ve, què serà? Gaiates? O els
moros i cristians com a Peníscola? Ja ho diuen
també, que qui molt abraça poc estreny. Doncs això,
fem bé allò que és nostre i deixem-nos de
bajanades! Ara, com a pràctica de final de curs del
mòdul, molt bé!

Premi a artistes fallers
Per cert, parlant de fogueres, hem de donar

l’enhorabona als dos benicarlandos que van
guanyar el segon premi de la Secció Infantil
Especial a les Fogueres de Sant Joan d'Alacant. I
és que cada cosa al seu lloc i, si pot ser, anar allí a
triomfar i en tornar regalar-se amb unes bones
carxofes torrades com no ho fan a cap altre lloc del
món.

ve de la pàgina anterior
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copejant el teclat intentant omplir aquest pamflet.
Però clar, una cosa som nosaltres i l'altra el nostre
Il·lustríssim amb tots els seus departaments,
responsables en principi de revisar on posen el dit
abans de traure a la llum qualsevol comunicat.
Quan te'n trobes una no pots evitar una rialleta de
conill, però quan en la mateixa setmana te n'envien
unes quantes, aleshores... tenim una plaga de
conills! Com arriba l'estiu, resulta una obvietat que
hi ha més activitat física i des de la delegació
d’esports sembla que tenen la maneta fluixa per
anar enviant likes a dreta i esquerra. I el primer que
ens hem trobat és el d'aquestes boniques imatges
que deixen constància de com una associació s'ha
fet  "càrreg" des de fa uns quants anys de la neteja
del fons marí de la platja. I clar, el "càrrec" l’hem
patit nosaltres al  no trobar la paraula en cap dels
nostres diccionaris. La pressa i la immediatesa que
provoquen les xarxes en el treball ja les tenen
aquestes coses.

Ortografia bàsica per a funcionaris
Però la cosa no s'acaba amb aquesta xicoteta

patinadeta, tant han volgut lloar l'esport, compte que
ens pareix més que bé!, que tampoc no se n'han
adonat que en valencià els accents, en els "perquè",

sempre són oberts, i no com al text
que podem veure, amb un  "perqué"
ben tancat. Home, qui és el o la
comunity manager de l’Ajuntament?
La casa gran no pot escriure com
els joves que es deixen a la
missatgeria instantània la meitat de
les lletres. I una altra cosa és la
norma bàsica que tot escolar de
Primària coneix (sembla que és

cosa que se sap però amb data de caducitat: se sol
oblidar més enllà dels 12 anys), això és, no es posa
coma entre el subjecte i el verb. Doncs també la
tenim, i en menys de 50 caràcters! A vore, no volem
dir que la gramàtica defectuosa siga
necessàriament sinònim d'escàs domini de la
llengua, tot i que veure qualsevol whatsapp on
l'escriptura sembla una indigestió de paraules capaç
de desmuntar-nos aquesta reflexió, però hem de ser
conscients que les institucions oficials no haurien
d’incórrer en aquests errors. Una altra cosa és un
pamflet com el nostre... 

I per a públic en general
Per tant, quan llegiu els nostres textos tampoc no

cal que feu molt de calendari si, com ara  veureu,
vos topeteu amb una piulada de l’alcaldessa en què
s'estava "gravando" un vídeo turístic, amb "v". I què
passa, que gravar no està bé en valencià? Doncs sí,
però en castellà és amb "b", de "grabando" . Clar, és
que les pesquem al vol! Ulls i orelles per tot arreu

text LA COLLA DE TAFANERS

tenim. És el nostre quefer! De tota manera, en favor
de la senyora Miralles val a dir que el seu cas és
una anècdota si el comparem amb altres asos que
han destacat en aquesta plaga de les errades
ortogràfiques. Tenim, per exemple, l'exalcalde
Marcelino, les piulades del qual traíem exhibien una
autèntica ortografia diarreica! O siga, que no cal
patir.  

Fontetes al Morrongo
Va, canviem de tema, que amb tanta errada,

se'ns ha ennuvolat els cervell i ja ni cap avant ni cap
arrere. L'altre dia, passejant per allà baix a la platja
del Morrongo, ens vam quedar una mica sorpresos
al vore la quantitat de rentapeus que han plantat allí
enmig. ¿Que no deu ser la platja que més rentadors
de peus té per metre quadrat de tota la costa
mediterrània? Encara que per anar bé del tot,
estarien millor més a prop de la sortida, per allò de
no tornar a embrutar-te els peus després de rentar-
te'ls a l'haver de caminar un tros altra vegada per
damunt de la sorra, no? O haver-los separat més
uns dels altres: imagineu els embussos que es
formaran amb tots els banyistes apilotonats a tres
quarts de dos per abandonar la platja! Ara que a la
millor tot són prejudicis nostres, que som més de la
mar Xica.

Falles, bombos i ara... fogueres d’Alacant?
I, per cert, ja que estem per la platja del

Morrongo, ¡que bonica la cosa aquella que hi van
plantar els alumnes del mòdul faller d'FP la vespra
de sant Joan! Era com una falla però era com una
falla, veritat? De curiosos, en va atraure un bon
cabàs, sí. Allí ens vam trobar l’incommensurable
Maestro, el company i tanmateix amic de la casa,
que sembla haver estat implicat en la construcció de
l’artefacte. I quan va arribar la nit, li van prendre foc
per a celebrar l'arribada del solstici d'estiu al més
pur estil pagà. El que sembla que no estava tan
previst era la fumaguera negra que el suro blanc
amb què es fan aquests monuments va deixar anar
quan li van prendre foc. Sort (segons per a qui!) que
el núvol tòxic se'n va anar cap a la mar. De tota
manera, molta gent es preguntava on estava la
foguera, la de veritat, la que sempre s'havia fet de
branques i que enguany no s’ha vist- Una llàstima i
un altre exemple de com renunciem a les nostres
coses autèntiques per les imitacions. Pel que es veu
el mòdul d'FP havia demanat permís per plantar allò
i els de la casa gran com que es casa la filla del rei,
plantarem cols... devien pensar que podien
estalviar-se la foguera. Una altres espavilats! I clar,
la gent va començar a queixar-se que això no era el
que sempre s'havia fet. No escarmentem mai, quina
mania de mesclar les coses? Ara també tindrem
fogueres? I l'any que ve, què serà? Gaiates? O els
moros i cristians com a Peníscola? Ja ho diuen
també, que qui molt abraça poc estreny. Doncs això,
fem bé allò que és nostre i deixem-nos de
bajanades! Ara, com a pràctica de final de curs del
mòdul, molt bé!

Premi a artistes fallers
Per cert, parlant de fogueres, hem de donar

l’enhorabona als dos benicarlandos que van
guanyar el segon premi de la Secció Infantil
Especial a les Fogueres de Sant Joan d'Alacant. I
és que cada cosa al seu lloc i, si pot ser, anar allí a
triomfar i en tornar regalar-se amb unes bones
carxofes torrades com no ho fan a cap altre lloc del
món.

ve de la pàgina anterior
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DIVORCI

Sola i desequilibrada,
la vida emmalalteix.
Te la foten a la cantonada,
i no es mereix.

Canvia tot, de cop i volta.
L'enteniment és quimera,
la solitut vaga solta,
s'ha escapat la primavera.

Belluguem a tort i a dret.
Ballem la dansa del vent.
Som fulles de cos estret.
Passat, futur, present.

Som una soca nua,
sense corfa que ens ampare.
Som a la terra, i a la cua,
sense pare, sense mare.

Enrere queda el trajecte.
Camins de sorra i pols.
Tot ha quedat intacte,
sols han canviat els colors.

Qui ho havia de dir,
penúries i joies compartides,
S'ha acabat el recollir,
pau, falsedat, mentides.

Ens ha minvat la força.
El sol ens ha enlluernat,
tallant els llavis, l'escorça.
Mancats de veu, tot és amainat.

Viure la vida es el que toca,
el dubte és indecisió.
Ni la pluja que ara pertoca,
ens farà canviar el guió.

text PATRICI GIL Racó poètic

Divendres a la tarda, vam celebrar la
primera #AssambleaObertaBenicarló al
voltant de la #igualtat entre homes i dones,
amb el títol 'La Igualtat No Dóna Igual'.
Introduïdes per Isabel Cardona, van
intervindre Xaro Miralles, alcaldessa de #
Benicarló, i Susana Ros Martínez, Secretària
Executiva contra la Violència de Gènere del
PSOE.

Les dos van parlar d'igualtat a diferents
nivells, Tant municipal, com autonòmic i
nacional. I també van aprofitar per a manifestar su
rebuig a la interlocutòria de llibertat provisional de la
manada. És violació, no és abús. L'abús és l'acte
judicial de Llibertat amb 6.000 euros. Indignació.

Aquesta ha estat una de les primeres
assemblees obertes que el Pspv-Psoe ha celebrat
en la ciutat. Continuarem en altres temes. Esteu
atents a les noves Convocatòries! 

"LA IGUALTAT HA VINGUT PER A QUEDAR-SE" 

text  PSPV BENICARLÓ

El passat dilluns 18 de juny, els caragols, les
tortugues i les abelles d’infantil 5 anys del CEIP
Marqués de Benicarló, es van graduar en una
solemne i emotiva celebració, on van rebre de mans
de les seues tutores uns diplomes per la seua
trajectòria al llarg de l’etapa d’Educació Infantil.

L’acte també va tindre la seua part divertida quan va
començar l’espectacle «Els Oscars del Marqués», on el
públic va gaudir d’un seguit d’actuacions  musicals que
feien referència a pel·lícules famoses i  amb bandes
sonores conegudes per tots.

La vetllada va ser tot un èxit i tots plegats vam gaudir
d’una festa molt especial que romandrà als nostres cors.

GRADUACIÓ INFANTIL 5 ANYS CEIP MARQUÉS DE BENICARLÓ

text   CEIP MB
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30 de Juny, de 18.00 a 20.30 H, LLOC: MUCBE 

Sona Baixet viatja a Benicarló en una festa amb
música i cultura per a grans i menuts (adjuntem la
programació)

El proper 30 de juny tindrà lloc a Benicarló el festival
Sona Baixet, una festa amb actuacions musicals,
màgia, tallers artístics i jocs creatius per a tota la
família. La programació s'allargarà de les 18.00 a les
20.30 hores en diferents espais del Mucbe.

Sona Baixet Fest(a) presenta una programació
cultural molt diversa i de qualitat, que arrancarà a les
18.00 hores amb l'actuació de Mau Boada (Esperit!),
un home-orquestra que ens farà viatjar per tot el món
amb les desenes d'instruments que té a l'abast.

La música continuarà a les 19:00h amb l'actuació de
Rodamons Teatre, la companyia de música i teatre
valenciana que des del 1996 es dedica a recopilar
contes i músiques populars i tradicionals. I ho faran
acompanyats per instruments antics i tradicionals,
d'altres més actuals i fins i tot, reciclats. A Benicarló
portaran el seu espectacle Petiteses. I la màgia
arribarà a les 20.00 hores de la mà de Rubén Aparisi.

Durant tota la vesprada hi haurà tallers d'art amb
Pepa Castillo i jocs sonors amb Ángel Di Stéfano, El
laberint dels sons, una proposta lúdica, artística i
pedagògica dedicada a l'experimentació sonora a
través de la construcció d'instruments no
convencionals.

Per als amants del cinema, hi haurà projeccions
dels millors clàssics i curtmetratges d'animació en
format Super8 de la mà del projeccionista Santiago
Estruch (a les 18.45h i a les 19.45h).

El mestre de cerimònies de la festa serà El
Triangulista, personatge interpretat per l'artista i
productor Francesc Burgos, que donarà detalls del
desenvolupament de la jornada amb un toc d'humor
satíric.

El festival és d'accés lliure i gratuït i tindrà lloc en
diferents espais del Mucbe: la plaça, el claustre, sales
d'exposicions i la capella. 

text i foto REDACCIÓ

FEST(A) SONA BAIXET BENICARLÓ 

L’Ajuntament de Benicarló col·labora amb la
campanya «Llegir en valencià, la nostra cuina»,
de la Fundació Bromera, amb l’edició d’un llibre
en el qual la trama transcorre a Benicarló i la
seua carxofa té un paper principal. La història, a
més, ha estat creada per l’escriptora amb arrels
benicarlandes Aina Garcia Carbó.

L’objectiu d’aquesta campanya és fomentar la
lectura i que la gent llija en valencià. En la iniciativa
participen més de cinquanta entitats públiques i
privades, les quals treballen per un objectiu comú:
fomentar la lectura i promocionar la nostra llengua,
així com donar a conéixer els costums, les
tradicions i la cultura del poble valencià.

Aquesta iniciativa, que ja va per la tretzena
edició, enguany consistirà en una col·lecció d’onze
sucoses històries elaborades a partir d’un aliment
representatiu de la nostra cuina, una secció
explicativa amb curiositats relacionades amb la
història, un glossari de paraules i recomanacions de
llibres d’autors valencians. La història dedicada a la
carxofa i situada a Benicarló, «Les detectives i el
banquet de carxofa», es podrà obtenir amb la
compra del diari Levante-EMV el dia 30 de juny, i
amb el diari Información el 13 de juliol.

Amb aquesta campanya, que pretén arribar a tot
els pobles de la Comunitat Valenciana, l’Ajuntament
de Benicarló vol, a banda de fomentar la lectura,
donar a conéixer la Festa de la Carxofa més enllà
de les comarques properes. A més, a partir del mes

de setembre, es distribuiran exemplars del llibre als
centres educatius de la població, així com entre el
públic en general. També està prevista una
presentació, a càrrec de l’autora, en el marc de la
pròxima Festa de la Carxofa.

BENICARLÓ I LA CARXOFA PROTAGONITZEN LA NOVEL·LA BREU
‘LES DETECTIVES I EL BANQUET DE CARXOFA’

text  AB
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Distingit senyor, 

Des del neguit de no saber si aquesta carta li
arribarà, però amb el desig que en tinga notícies
(sempre hi ha algú que se n’encarrega de dur les
males noves). 

Aquest cap de setmana és el de la festa gran de
l’associació que vosté presideix, la Casa de
Andalucía en Benicarló. Amb unes carrosses que ja
voldrien molts dels que van a Almonte i, sobretot,
amb molta il·lusió, sortiran des de davant de
l’església de sant Bartomeu per fer nit a la gran
ermita que li han alçat a la mare de Déu del Rocío
en un dels paratges més bells i amb més bones
vistes del terme. Beuran i menjaran, cantaran,
tocaran el tabalet, ballaran, tornaran a beure i a
menjar i resaran i tornaran a cantar amb fervor a la
Blanca Paloma i li diran visques des del fons de les
seues ànimes. 

Com a benicarlando no andalús (però amb
ancestres andalusos) els envejo per moltes coses.
Una, i molt important, perquè no han oblidat els
seus orígens. Seré tòpic i recordaré Raimon: «qui
perd els orígens, perd identitat». Vosté mateix fa
més de quaranta anys que viu ací i igual se’l veu
pujant amb el mocadoret verd a sant Gregori i
cruspint-se un bon plat de paella que acompanyant
el Rociero major a qualsevol cercavila. I envejo de
vostés que hagen sabut transmetre als seus fills
l’amor per la terra dels seus pares. M’agrada vore
gent que parla valencià, que és i se sent d’ací i que
es posa el vestit de faralaes o el traje corto. És,
sens dubte, una manera de manifestar que se
senten orgullosos de vindre d’on venen. 

Conec també andalusos que no se’n volen saber
res de la seua entitat. Una vegada li vaig preguntar
a un bon amic que per què no era soci de la Casa
d’Andalusia. Em va dir que la casa d’Andalusia ell ja
tenia a casa seua, que no tenia cap necessitat de
manifestar públicament d’on era, que ell, a més,
després de tants anys ja no li deia res tot això. M’ho
contava amb aquell valencià tan bonic que parlen
els nouvinguts andalusos de primera generació.
Aquell valencià que diu: «xiqué, com etem?»
Recordo que vam tindre una mica de conversa al
respecte. No li feia gens de gràcia que al capdavant
hi haguera allò que ell va dir que eren «señoritos»
que no van vindre ací -com vosté mateix, senyor
Donoso- a buscar una vida millor per a la família
sinó que estaven ací perquè els havia tocat, com
hagueren pogut estar a qualsevol altre lloc. No sé,
era el seu punt de vista i tot és respectable. 

Ja li dic que els tinc enveja. Dubto que hi haja
moltes associacions benicarlandes com la seua que
tinguen tanta capacitat de mobilització. Cursos de
flamenc i sevillanes, cor rociero, quadro de ball, fira
d’Abril... Un no parar tot plegat. I sobretot, sobretot,
em fa enveja la seua ermita. A Benicarló, en segles,
no hem sigut capaços d’acabar l’ermiteta del sants
màrtirs i vostés, en unes dècades, han construït a
base d’esforç, tenacitat, treball i molta, molta il·lusió,
un dels edificis més bells del nostre terme. 

Desitjar-li que se’n xalen bona cosa. Que salten
la «reja» a l’hora convinguda, que criden visques
ben forts a la Blanca Paloma, que no s’infecte cap
animalet amb l’aigua de la basseta del Bovalar, que
canten, que ballen i que no prenga mal ningú.
Sobretot això. 

PS. Un dia ja m’explicarà com es tria això dels
rocieros majors. 

CARTA A... SANTIAGO DONOSO

text  EL LECTOR

Els 22 empresaris i emprenedors que formaran
part del programa Actiben es van reunir a
l'Ajuntament per tal de presentar els seus projectes
i marcar el full de ruta a seguir. Els projectes estan
relacionats amb l'artesania, la restauració, el
disseny gràfic o les telecomunicacions.

L'alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, i el regidor
de Promoció Econòmica, Román Sánchez, van rebre
aquesta semana els empresaris i emprenedors que
formaran part del programa Actiben, una iniciativa de
l'Ajuntament que té com a objectiu estimular l'activitat
empresarial, donar suport, formació i assessorament a
persones amb idees emprenedores, però també a
autònoms o empreses ja consolidades.

Els empresaris i emprenedors, acompanyats del
director del programa, Agustín Castejón, van presentat

els seus projectes, que
abasten sectors molt
diversos: des del el
programari a mida fins a
l'artesania, la restauració
o el disseny gràfic. D'entre
els 22 projectes, n'hi ha
que responen a projectes
a desenvolupar, mentre
que d'altres són empreses
ja creades que busquen
assessorament per tal de
millorar la rendibilitat i la
productivitat. 

L'alcaldessa va expressar la seua satisfacció per
l'inici del programa i va felicitar els empresaris i
emprenedors per acollir-se a aquesta iniciativa que, ha
dit, «contribuirà a fomentar la creació de llocs de treball
a la ciutat i a impulsar l'activitat empresarial». Xaro
Miralles els va encoratjar a continuar treballant des de
Benicarló i va destacar la importància de «saber evitar
que el talent local haja de sortir fora de Benicarló per a
triomfar».

Actualment, ja s'estan elaborant itineraris
personalitzats per a cadascun dels projectes i
posteriorment començarà la fase de formació, adaptada
a les necessitats de cada empresari o emprenedor.
Paral·lelament, també s'oferirà suport financer i
comercial personalitzat. D'aquesta manera, es pretén
que Actiben esdevinga una ajuda determinant per a la
posada en marxa dels projectes d'emprenedoria, en
funció de cada perfil empresarial.

El programa d'estímul de l'activitat empresarial 
i l'emprenedoria, Actiben, arranca amb 22 projectes

text AB
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 Els alumnes de tercer i sisè del CEIP Marqués de
Benicarló han gaudit d’un dia ple d’activitats
esportives a la platja. Petanca, piràmide,
paracaigudes, bandereta,  frisbees i diversos
circuits han fet les delícies d’alumnes i mestres.
Una jornada de convivència fantàstica on els
alumnes més grans han ensenyat i acompanyat en
tots els jocs als alumnes de tercer i clar, els menuts
encantats!

ACTIVITATS A LA PLATJA

text  CEIP MB

El proper 8 de juliol, l’Auditori Pedro Mercader
serà l’escenari de «Roba a l’antiga», una mostra
sobre indumentària tradicional valenciana a càrrec
de la modista Pilar Higón. A més de la desfilada, la
mostra inclou literatura, música en directe i cants a
l’aire, tot fent referència a erudits valencians.

La indumentària tradicional valenciana aclapararà el
protagonisme a Benicarló el proper 8 de juliol. A partir de
les 19.00 hores, l’Auditori Pedro Mercader acollirà la
mostra «Roba a l’antiga», una col·lecció de roba
tradicional valenciana que serà possible gràcies al
treball dels experts en indumentària Antoni Guzmán i
Pilar Higón.

A banda de l’exhibició de la vintena de models de
roba dels avantpassats valencians, durant la desfilada
es posarà en escena els treballs de Vicent Ferrandis,
investigador pioner en la matèria. A més, en l’acte es
combinarà literatura, música en directe i cants a l’aire,
amb referències a testimonis d’erudits valencians com el
botànic Cavanilles o Pedro Sucías.

La mostra arriba a Benicarló després d’haver passat
per altres municipis com Burjassot, Llíria, La Pobla de
Vallbona, Bonrepós i Mirambell, València o Alginet.

BENICARLÓ ACOLLIRÀ UNA 
MOSTRA D’INDUMENTÀRIA TRADICIONAL VALENCIANA

text AB 

"Welcome to Show Boat, és la comèdia musical
creada per Guzmán Arts Escèniques que va tindre
una gran acollida el passat Diumenge 24 de Juny.
Per primera vegada, la nova escola de dansa, cant i
teatre, va oferir un espectacle a ritme del jazz dels
anys 50. La història està situada a un creuer pel
Mediterrani i a través de diferents personatges
descobrim la gran preocupació del Capità.

L'escenografia, dissenyada i creada per Guzmán Arts
Escèniques, representava la coberta i el restaurant del
creuer sobre una plataforma rotatòria de diferents
altures enllaçades per una escalinata.

L'escenari va ser el laboratori de pràctica dels
estudiants de l'escola que van traure el seu treball fora
de la intimitat de l'aula i ens van brindar l'oportunitat de
veure'ls brillar i evolucionar a bord del Show Boat.

El musical està basat en "Show Boat" (Broadway,
1932), un dels primers de la història del musical
americà, predecessor de "My Fair Lady" i "West Side
History". L'escola ha volgut reproduir els inicis de

Broadway, impartir la cultura del musical entre els seus
alumnes i oferir un entreteniment dins de les diferents
propostes culturals de la comarca."

"WELCOME TO SHOW BOAT”

text REDACCIÓ foto JESÚS MAESTRO
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dels objectius de la legislatura», ha remarcat que «el Pla
suposarà millorar les condicions actuals de la zona,
recuperar la imatge d'una ciutat mediterrània, amb els
seus residents, activitat econòmica, cromatismes,
tipologia de cases i fins i tot amb la possibilitat de
generar algun nou espai lliure».

OBRES Al CAMÍ DE SANT GREGORI

I una altra obra important ha començat també
aquesta setmana, perquè no hi ha pluja forta que no
provoque el col·lapse de diverses vies de comunicació
de Benicarló. Una de les més preocupants, el pas
inferior que condueix a l'ermita de Sant Gregori.
Famosos, de fet, són les fotos de vehicles atrapats en el
embassamant d'aigua que allí es produeix. Aquesta
setmana, per fi, han començat les obres d'instal·lació
d'un sistema de drenatge d'aigües pluvials en el pas
inferior del ferrocarril del camí de Sant Gregori, amb
l'objectiu de millorar la insuficient capacitat actual de
drenatge, que en èpoques de pluja fa que els períodes
d'inundació arriben fins als quatre dies. L'Ajuntament de
Benicarló invertirà 71.571,5 euros en aquesta obra, que
consisteix en la instal·lació de dues bombes de
buidatge. Les obres tindran una duració aproximada
d'un mes i mig.

L'alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, s'ha mostrat
satisfeta per l'inici de les actuacions i ha remarcat que
«aquest pas inferior se sol inundar quatre vegades l'any
i acumula fins i tot 1,5 metres d'aigua quan es
produeixen importants episodis de pluges, la qual cosa
dificulta el pas dels vehicles i dels veïns per la zona». En
concret, les actuacions estan dividides en tres parts
(l'obra civil, la col·locació dels elements hidràulics i la
instal·lació elèctrica) i consistiran a instal·lar una arqueta
i dues bombes de buidatge, que facilitaran el drenatge
d'aigua en episodis de pluja. «Amb aquestes
actuacions, en lloc de drenar l'aigua estancada amb
motobombes com es feia fins ara, les noves bombes de
buidatge s'encarregaran de traslladar l'aigua al
col·lector», ha assenyalat l'alcaldessa. Les actuacions,
que estaran finalitzades en un període d'un mes i mig,
les portarà a terme Construccions Elèctriques Benicarló.

ve de la pàgina anterior

El darrer cap de setmana,
23-24 de Juny, a la piscina
olímpica de Castelló, va
tindre lloc el darrer control
de la temporada. Aquest
control era l’últim test en
piscina llarga abans dels
campionats d’estiu i,
també, una oportunitat per
a fer noves marques
mínimes per als esmentats
campionats.

El CNB va presentar un
equip de 21 nedadors, dirigits
per Lucia Vicente: Júlia
Barrachina, Marina Segura,
Maria García, Ester Segura,
Blanca Pérez, Clara
Salvador, Noemí Verge, Alicia Harris, David García,
Sergi Saura, Óscar García, Héctor Castillo, Dylan
Villanueva, Houssein Fertil, Raul Carbó, Sara Troncho,
Laura Verge, Henar Àvila, Diego Pérez, Alejandro
Rodríguez i Maria Verge.

Dins de l’equip benicarlando va haver algunes
marques molt interessants, millores de marques
personals en piscina llarga i noves mínimes
autonòmiques.

Els resultats més destacats foren les victòries de
Júlia Barrachina en totes les proves que va nadar (100
i 200 lliures i 100 i 200 esquena) i la de Sergi Saura, als
50 papallona.

Hi ha que esmentar també, la bona progressió de
Laura Verge i de Sara Troncho que feren uns bons 800
lliures, aconseguint validar 2 mínimes autonòmiques en
la mateixa prova (la pròpia dels 800 però, també, la dels
400, al pas per la distància).

CONTROL PROVINCIAL 6 A CASTELLÓ

text i foto CNB
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Fa no molts anys, el casc antic de Benicarló
desbordava vida. Nombrosos comerços
s'assentaven en els baixos dels habitatges i
satisfeien les necessitats de la població, que
omplia les cases durant l'hivern. Perquè açò sí, a
l'estiu la vida es traslladava a les sènies. A poc a
poc, es va anar abandonant el casc antic, en
benefici de les noves edificacions que es van ser
alçades a l'extraradi. Tampoc va ser favorable
l'aparició dels grans supermercats, que van acabar
amb la vida del comerç tradicional.

D'uns anys ençà, la degradació ha afectat a la part
més antiga de la nostra població, amb habitatges que
s'ha anat degradant i un comerç quasi inexistent. Ara,
el consistori s'ha marcat com a meta la protecció,
conservació i rehabilitació del centre històric de
Benicarló, mitjançant la redacció d'un pla que permeta
la seua recuperació integral. L'equip de govern ha
adjudicat a Unomil Arquitectes la redacció del Pla, per
un import de 33.880 euros (IVA inclòs). El projecte és
de vital importància per a començar amb la
rehabilitació d'aquesta zona emblemàtica de la ciutat,
emmarcada pels anomenats carrers de la Volta, que
són els que delimitaven el nucli urbà primitiu: carrer del

Carme, carrer d'Olivella, carrer de Joan Carles I, plaça
del Mercat Vell i carrer de Ferreres Bretó. Els treballs
suposaran la protecció arquitectònica del nucli antic de
la ciutat i regularà urbanísticament i econòmicament la
zona. 

RECUPERAR EL QUE ERA TRADICIONAL 

Entre els aspectes importants que es contemplen, el
pla tractarà de recuperar el patrimoni edificat
tradicional, evitant elements aliens a l'edificació
tradicional, i proposarà mesures de recuperació del
teixit socioeconòmic de la zona, de manera que el
centre històric recupere la tradicional forma de vida
residencial, tractant d'evitar la degradació dels dits
immobles. «Volem rehabilitar el nucli perquè la gent
puga viure», ha afirmat l'alcaldessa, Xaro Miralles. A
més, el pla inclourà també una proposta d'integració
del centre històric amb la via natural de comunicació
amb el mar, a través de la rehabilitació de façanes del
carrer del Crist de la Mar.

L'alcaldessa de Benicarló, ha destacat també que
«aquest Pla ens permetrà recuperar i planificar el nucli
històric de Benicarló i posar en valor alguns dels
principals elements turístics i patrimonials de la nostra
ciutat». Miralles, que ha reconegut que «aquest era un

TORNAR LA VIDA AL CASC ANTIC

textREDACCIÓ

Possiblement algú de vostès, estimats i pacients
lectors d’aquesta pàgina, es preguntaran per què fa
tantes setmanes que no els parlo de la meua família ni
de les coses que estan passant a casa. Hi ha un motiu.
A casa només estem lo papa i jo i, de vegades, la
Margot que ens ve a visitar i es queda alguns dies amb
nosaltres, cosa que fa que lo meu progenitor estiga
especialment feliç i generós. Ara potser que algú es
pregunte on són la mama i el seu amic patriota. Per si
es dona la casualitat de que una part dels lectors ho vol
saber, ara els ho conto. Resulta que la mama, per a
celebrar el primer aniversari de la seua relació, li va
regalar al seu amic, a costelles de la meua herència, un
viatge a Kiev per a veure la final de la Champions
League. Per a que vostès es puguen fer una idea de la
il·lusió que li va fer a l’intrús aital regal, només els diré
que es va emportar a la mama a l’habitació de
matrimoni després de sopar, i a les set del matí lo papa
i jo encara sentíem els cruixits del jaç, els gens
dissimulats gemecs de la mama i les dedicatòries del
seu amic, després de cada clímax, a tots els dictadors
que ha conegut l’orb. La nostra gran sort va ser que,
després del regal que li van fer al Real Madrid a la final
de l’abans anomenada copa d’Europa en forma

d’orelluda, i en ple èxtasi per la celebració d’aquest
immerescut títol, no van tornar. Estaven tan eufòrics
que van pensar que ja que estaven tan prop de Rússia
, es quedarien allà a veure com “la rojigualda” guanyava
el campionat mundial. “Si el Real Madriz ha sido capaz
de ganar trece copes de europa, tres de elles
consecutivas, España no va a ser menos, así es que
nos quedamos a celebrar la segunda copa del mundo y
a echároslo por cara, par de zopencos catalanistas  y
podemitas”.

Així es que ací estem lo papa i jo, gaudint d’una pau
i una tranquil·litat que la presència dels legítims
propietaris de la casa ens impedeix. Veient partits de
futbol a tota hora, menjant el que volem, gaudint de les
derrotes dels equips favorits, i celebrant les victòries
dels països més modestos.  Així que tot el nostre suport
per al Senegal.

Pel que fa al nostre estimat Club Deportivo Benicarló,
sembla  que cada vegada estem més prop d’una
solució. Segons que he pogut captar, infiltrant-me molt
discretament als ambients futbolístics locals, el principal
problema que hi ha és el nomenament d’un president,
d’un cap visible que encapçali una junta gestora, que
estaria composada per un grup de persones conegudes
en l’àmbit futbolístic local, amb el suport del Benicarló
Base Futbol. 

Es va mantenir una reunió la setmana passada
organitzada pel regidor d’esports i on sembla que es va
arribar a un principi d’acord per tal que el club degà del
poble continués la seua singladura fins al seu imminent
centenari –això de fins s arribar al centenari m’ho he
inventat jo, però a que sona bé?-.

Si la meua orella no ho va entendre malament –que
també podria ser- el Benicarló Base Futbol es faria
càrrec de l’equip amateur, que és filial del Club
Deportivo Benicarló, mentre que la directiva entrant
només s’hauria de preocupar de formar una plantilla
que puga afrontar la difícil lliga que es presenta al
nostre grup de la Regional Preferent. No està de més
recordar que no només cap dels dos equips del nostre
grup que van obtenir el dret de jugar la promoció per a
pujar a la tercera divisió van fracassar en el seu intent,
sinó que dos dels equips de l’anomenada província de
Castelló que militaven a la Tercera Divisió, han baixat
de categoria i ens els trobarem al nostre grup de
preferent la propera temporada. És a dir, que es preveu
una lliga molt emocionant i amb equips de gran entitat.

Espero oferir-los més informació la propera setmana.

Abans d’acabar vull felicitar a Gimeno per l’ascens
del seu equip, el Club Deportivo Castellón, a la Segona
B després d’una promoció infernal. A qui no felicito és a
una colla d’energúmens, seguidors orelluts, que  tenen
com a emblema  principal la bandera monàrquica.

PETITS AVANÇOS

text VICENT T. PERIS
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Aquest dissabte a partir
de les 19.00 hores a
l'Auditori Pedro Mercader
tindrà lloc la Gala de
l'Esport, un dels actes més
especials del calendari
esportiu benicarlando. En la
gala es donaran a conèixer
els premis al millor
esportista, millor trajectòria
esportiva i entitat esportiva
més destacada.

La Regidoria d'Esports ja ho
té tot a punt per a la Gala de
l'Esport, un dels actes tradicionals en l'agenda esportiva
local que serveix per reconèixer i posar en valor el
treball que les entitats esportives locals desenvolupen al
llarg de l'any. Els guardons reconeixen els èxits
esportius durant l'any passat i s'atorguen en funció del
reglament de valoració de candidatures del Consell
Municipal d'Esports.

Els nominats per a millor esportista són:
Equip cadet femení (Club Atletisme Baix Maestrat)
Daniel Salvador Escuder (Club Baloncesto Benicarló)
Isabel Balaguer Arrufat (Club Ciclista Deportes

Balaguer)
Equip cadet femení (Club Handbol Benicarló)
Equip de cheerleaders (Club Madison)
María García Martínez (Club Natació Benicarló)
Ivan Lluch Menacho (Club de Pesca Deportiva «El

mero»)
Laura Alegret Prado (Club Petanca Bolas y Bochas)
Equip absolut de tenis masculí (Club Tenis Benicarló)
Leonardo Salom Gilabert (Club Tennis Taula

Benicarló)
Adrián Añó Ibáñez (Club Triatló Basiliscus)
Sergio Sanahuja (Cocemfe Maestrat)
Adam Fikri (Kick Boxing Club Benicarló)
Andrea Grañana Sorlí (Unió Ciclista Benicarló)

Les candidatures a millor trajectòria esportiva són:
Club Ajedrez Benicarló: José Luis Gaya Vicente
De manera conjunta, el Club Atletisme Baix Maestrat

i el Club Triatló Basiliscus: José Gregorio Bretó Paris
Benicarló Base Fútbol: Víctor Esbrí Lluch
Club Baloncesto Benicarló: Eva Menacho Rosado
Club de Cazadores San Huberto: José María Calvet

Piñana
Club Handbol Benicarló: Víctor Robles Expósito
Club Mabel: Noa Ros Esteller
Cas Marenostrum: Helena Prats Fabregat
Club de Pesca Deportiva «El mero»: Juan José

Calvente Gingell
Club de Tennis Taula Benicarló: Ihor Shuets

Finalment, les entitats nominades són el Club
Atletisme Baix Maestrat, el Club Baloncesto Benicarló,
el Club Handbol Benicarló, el Club de Tenis Benicarló, el
Club Triatló Basiliscus i el Club Pesca Submarina i
Apnea Baix Maestrat.

La gala també valdrà per reconéixer els tres primers
classificats tant en categoria masculina com femenina
del IV Circuit de Curses Populars de Benicarló (Raúl
Santamaría Blasco, David Celma Forés, José Miguel
Cornelles Forés, Bea Sorlí Arín, Laia Cid Reverter i Geni
Batiste Beltrán), a l'esportista més destacada dins de les
activitats esportives municipals (Maria Lola Salanguera
Aubach) i, com no, també a altres esportistes
benicarlandos que, tot i que no competeixen en clubs
locals, han obtingut últimament èxits en competicions
esportives de nivell nacional o internacional.

BENICARLÓ JA HO TÉ TOT A PUNT PER A LA 
GALA DE L'ESPORT 2018

text AB foto LA VEU

Carxofa: a la gent del Cicle d'Artista Faller i Construcció d'Escenografies, del CIPFP
benicarlando, per la mostra que van deixar del seu bon quefer amb la plantà de la seua
"Foguera" al Morrongo per Sant Joan. Els resultats del seu treball van saltar a la vista.
Enhorabona!

Panissola: i nosaltres que ens pensàvem que això de tornar a foradar carrers, amb el nou
govern, s'havia acabat? Doncs no! És la feina del matalasser, fer i desfer, amb el caloret de
l'estiu i les finestres ben obertes, per escoltar el soroll de les màquines i que les cases
s'omplin de pols. Hi haurà algun tècnic o polític que pense una mica perquè quan facen un
carrer, al subsòl, fiquen des del començament totes les conduccions necessàries? Quina
colla d'ineptes! Una bona cofa de panissoles és mereixen els que permeten tots aquests
degavells!

CARXOFA i PANISSOLA
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Una mirada enrere

No, no estem ací parafrasejant el títol del llibre
de la Noemi Oms i del Jordi Maura (per cert
redactors en el seu temps d'aquest setmanari),
"Benicarló, una mirada enrere", que era una
recopilació dels esdeveniments més importants
succeïts a Benicarló l'any 2009, estem parlant de
l'intent, o això semblem entendre, de voler ficar,
per part dels nostre ajuntament, en ordre el casc
antic de casa nostra per vore si es pot tornar a
reviscolar, tant comercialment com socialment,
altra volta. 

I ens pareix bona la idea que el consistori s'haja
marcat eixa fita a través d'un Pla Integral atés que,
actualment, aquest espai dóna més que pena.
Qualsevol acció encaminada a revitalitzar aquesta
zona, ficant-la en valor, és i serà, sempre, una bona
inversió de futur. De tota manera, una cosa és un Pla
encarregat a una empresa i altra molt distinta plasmar-
lo sobre el terreny. I una cosa és fer les ratlles sobre
plànol i altra molt distinta apropar-se a peu de carrer a
veure que n'opinen els residents. Una cosa són les
paraules agraïdes i altra molt distinta l'agraiment quan
el treball està ben fet. Per tant, si l'alcaldessa, que
sembla ser la major avaladora del projecte, és capaç
de conjuminar totes aquestes premisses la cosa pot
funcionar. 

Així que, inicialment, caldrà atorgar-li un vot de
confiança. Tot i que no ens agradaria descobrir que,
com estem a un any vista de noves eleccions, no ens
trobem, al final de la legislatura, amb allò tan gastat
que no ha hagut temps d'acabar-lo. I ens quedarem
en només un grapat de carrers asfaltats i esperant que
la Generalitat fique diners perquè el projecte tinga
continuïtat i viabilitat. I és que, no ens enganyem, la
rehabilitació costa diners. Ara falta saber d'on sortiran,
atés que si només ha de sortir dels veïns, aleshores,
hem tocat os!
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Durant les dues últimes setmanes les gimnastes
del Club Mabel, Noa Ros, María Añó i Alba Bautista
han sabut plasmar en el tapís tot el treball realitzat
durant aquests mesos, destacant tant en el Torneig
Internacional celebrat a Bulgària, com en el
Campionat d'Espanya de primera categoria,
penjant-se en ambdues competicions un bon
nombre de medalles.

Del 15 al 17 de juny van viatjar a Bulgària, per a
participar en un torneig internacional, on María Añó va
aconseguir l'or en la general, Noa Ros la plata i Alba
Bautista el bronze.

Però la cita més important va arribar el cap de
setmana passat per a les pupil·les de Manola Belda, en
el Campionat d'Espanya, que es va celebrar a
Guadalajara on les xiques del Mabel van tornar a brillar.

María Añó va pujar al més alt del podi i es va
proclamar campiona d'Espanya en primera categoria,
seguida de la seua companya Noa Ros que va ser plata.
Un podi que va estar molt renyit, ja que les dues
gimnastes del Club Mabel, eren les favorites per a
penjar-se el títol de campiones i no van defraudar ni a
les seues entrenadores ni al públic allí present. Alba
Bautista va ser cinquena en la general, entre una

vintena de participants moltes d'elles pertanyents a
centres d'alt rendiment que hi ha a Espanya. El nivell de
les xiques de Manola Belda va quedar reflectit en el
tapís del Palau d'esports de Guadalajara i ho van tornar
a reflectir el diumenge en les finals per aparells. En
cèrcol María va aconseguir l'or i Noa Ros la plata amb
un espectacular exercici. En pilota i maces Noa va
aconseguir penjar-se l'or, posició indiscutible amb dos

exercicis de moltíssim risc. En
pilota María va ser bronze i en
maces plata. I amb la cinta María
va tornar a ser campiona
d'Espanya seguida de la seua
companya Alba Bautista que va
aconseguir, finalment, pujar-se al
podi i penjar-se una
merescudíssima medalla.

En aquest campionat
d'Espanya va quedar demostrat
una vegada més que els títols
que aconsegueix Manola Belda
no són fruit de la casualitat sinó
del treball i de l'esforç diari que es
duu a terme en cada entrenament
i en cada sessió de treball.
Moltíssimes felicitats a totes elles,
a aqueix gran equip de treball i a
totes les persones implicades que
fan possible que l'esforç done els
seus fruits. 

Enhorabona Mabel, de les
bones les millors.

GIMNÀSTICA RÍTMICA:
FINAL D'OR A UNA GRAN TEMPORADA PER AL CLUB MABEL

text i foto CLUB MABEL
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FINAL DEL CURS ESCOLAR 2017-2018

Divendres 15 de juny a la pista poliesportiva del
CP Mestre Francesc Catalan va tindre lloc el
Festival Final de curs i el Sopar de Pa i Porta
organitzat per l’AMPA l’escola.

A les sis es va obrir l’exposició dels treballs realitzats
durant aquest curs i a les set va començar el festival
que enguany anava dedicat a musiques de pel·lícules
infantils, presentat de manera magnifica per dos
alumnes de sisè.

Així cada curs va pujar a l’escenari per ballar la
coreografia de la música triada i assajada durant les
darreres setmanes.

Tanmateix es va fer el lliurament de les orles als
alumnes de cinc anys i els de sisè, així com es va fer
un petit recordatoris als dos mestres que es jubilen
aquest curs.

Per tancar l’acte els alumnes de sisè es van
fotografiar amb els mestres que havien tingut durant la
seua escolaritat al Catalan.

Finalment amb un ambient de germanor es va fer el
sopar de pa i porta, es va posar música per ambientar
la festa i finalment l’Ampa va rifar un munt de regals.

text i fotos XIMO BUENO

FESTIVAL FI DE CURS 2017-2018


